
حكمت

  | روزنام��ه جوان |  ش��ماره 5152 |  چهار ش��نبه 11  م��رداد 1396 | 9 ذی القع��ده 1438 |  اذان ظهر: 13:11 | 
غروب آفتاب: 20:08 | اذان مغرب:20:27 | نیمه شب شرعی:00:23 |      اذان صبح فردا: 04:38 | طلوع آفتاب فردا: 06:14 |

نما | حسین  کشتكار روزنامهسياسي،اجتماعيوفرهنگيصبحايران
صاحب امتياز: پیام آوران نشر روز

مديرعامل و مدير مسئول: عبدالله گنجي
سردبير: غلامرضا صادقیان

آدرس: تهران، خیابان شهید مطهري 
تقاطع میرزاي شیرازي، پلاك 384

سازمان آگهی ها:  88498473
روابط عمومي:88498448 ، نمابر: 6 -88845634 

توزيع: شركت نشر گستر امروز   88498475-76-77 
چاپ تهران: چاپخانه روزنامه جوان

www.javanonline.ir

   فرزين ماندگار
مدير مرك�ز هنرهاي نمايش�ي حوزه در نشس�ت رس�انه اي 
مديران بيس�ت و پنجمين جش�نواره سراس�ري تئاتر سوره 
اعام ك�رد: در اي�ن دوره از جش�نواره ش�عار اخ�اق براي 
همه انتخاب ش�ده اس�ت، چون جامعه ما در ش�رايطي است 
كه بايد ب�ه موضوع اخاق تأكيد بيش�تري داش�ته باش�يم. 
كوروش زارعي در نشس��ت خبري بیس��ت و پنجمین جشنواره 
سراسري تئاتر سوره با تقدير از برگزاركنندگان اين دوره از جشنواره 
به اين نكته اشاره كرد كه: ما پس از چندين دوره شعار جشنواره را 
عوض كرديم، به اعتقاد ما و تعدادي از هنرمندان در سال هاي پیش 
شعار مقداري كلي بود، به همین جهت كار را به سمتي پیش برديم 
كه شعار اين رويداد را به تئاتر نزديك كنیم. وي ادامه داد: ارزش هاي 
انساني و اخلاق جزء لاينفك شخصیت انسان است كه اين موضوع 
با تئاتر نه تنها بي ارتباط نیست بلكه ارتباط بسیار مستقیمي دارد. 
به هر حال جامعه ما در شرايطي است كه بايد به موضوع اخلاق در 
جامعه تأكید بیشتري داشته باشیم و بگويیم كه تئاتر مي تواند در 

اين مسیر حركت بهتري داشته باشد. زارعي در بخش ديگري از 
صحبت هاي خود گفت: امس��ال تلاش شده جشنواره تئاتر سوره 
جشنواره متفاوتي باشد. ما امس��ال در فراخوان تأكید كرديم كه 
آثار شركت كننده در شهرستان ها اگر به خرده فرهنگ ها و فرهنگ 
بومي خود توجه كنند در اولوي��ت پذيرش آثار قرار خواهد گرفت 
و خوشبختانه در جشنواره امس��ال اين اتفاق افتاد و من مطمئنم 
با در نظر گرفتن اين موضوع شما ش��اهد جشنواره اي از آيین ها و 
آداب فرهنگي شهرهاي مختلف كشور خواهید بود. ما در اين دوره 
از جش��نواره بر اين باوريم اگر قرار است اتفاقي در تئاتر بیفتد اين 
اتفاق را بايد در تئاتر شهرستان جس��ت وجو كرد. اگر استعدادي 
به تئاتر ايران معرفي ش��ده به واسطه همین بچه هاي شهرستاني 
است بنابراين ما در اين راستا مشغول استعداديابي در شهرستان ها 
هستیم كه ش��ما در اين جش��نواره شاهد ظهور بس��یاري از آنها 
خواهید بود. اين كش��ف ما در گش��ت و گذارهاي يك ساله حوزه 
هنري در تئاتر شهرستان ها شكل گرفته است كه در همین راستا 
چند استعداد خوب را به تئاتر ايران معرفي مي كنیم. مدير مركز 
هنرهاي نمايشي حوزه هنري در پايان صحبت هايش گفت: طبق 
برنامه ريزي هاي انجام گرفته بنا داريم بر اساس يكسري اقدامات 
انجام گرفته زمین��ه اي را فراهم كنیم تا در دوره بیس��ت و هفتم 
جشنواره تئاتر س��وره شاهد بین المللي ش��دن اين رويداد مهم و 
ارزشمند با عنوان جشنواره تئاتر كشورهاي اسلامي باشیم. بیست 
و پنجمین جشنواره سراسري تئاتر سوره ۱5 تا ۲۰ مردادماه امسال 
در پلاتو اجرا و محوطه مجموعه تئاتر شهر، تالار سوره، تماشاخانه 
ماه، تماشاخانه مهر و تالار انديشه حوزه هنري میزبان علاقه مندان 

تئاتر در بخش هاي مختلف خواهد بود.

جشنواره تئاتر سوره با شعار اخاق براي همه برگزار مي شود

   محمدصادق عابديني
فيل�م »بيس�ت و ي�ك روز بع�د« از جمل�ه 
معدود توليدات س�ال هاي اخير س�ينماي 
اي�ران اس�ت ك�ه داراي قهرم�ان اس�ت؛ 
فيلمي كه كارگردانش معتقد اس�ت مشكل 
س�ينماي اي�ران از روزي آغاز ش�د كه يك 
س�ري از كارگردان ها به صورت ناش�يانه اي 
خواستند شبيه اصغر فرهادي فيلم بسازند 
و فيك )نمونه تقلبي( فرهادي باشند و همه 
فيلم ها از آن زم�ان به بع�د داراي فضاهاي 
بس�ته و كاراكتر هاي منفعل شد. محمدرضا 
خردمندان از امروز »بيست و يك روز بعد« 
را بر پرده س�ينما ها خواهد داش�ت و به اين 
مناسبت به سؤالات»جوان« پاسخ داده است. 
براي اولين فيلم بلند، سراغ داستاني 
خاص رفته ايد، چه شد كه درباره اين 
موضوع دغدغه ذهني پيدا كرديد كه 

منجر به ساخت فيلم شد؟
اي��ده كار را از چند س��ال پیش نوش��ته بودم و 
فیلمنامه را به صورت مشترك با احسان ثقفي 
نوشتم. فیلمنامه حاصل تصاوير پراكنده اي است 
كه طي دو سه سال گذش��ته به مرور در ذهنم 
ش��كل گرفت و در نهايت به يك خط داستاني 
رسید. خودم در طول اين مدت مشكل مشابهي 
پیدا كرده بودم و تجربه حضور در بیمارس��تان 
و داروخان��ه و فضاي آنه��ا را پیدا ك��رده بودم. 
مي خواس��تم فیلمي بس��ازم كه براي مخاطبم 
باور پذير باشد. دنبال جنسي از فیلم بودم كه اين 
حس را منتقل كند. براي همین پروسه نگارش 
فیلمنامه طولاني شد و حتي در زمان فیلمبرداري 

هم برخي از سكانس ها را تغییر مي دادم. 
كار سفارش حوزه هنري بود يا طرح را 

براي ساخت به آنجا برديد؟
من حدود ۱7 سال است كه با محمدرضا شفاه 
دوستم، يعني از زمان دانشجويي كه فیلمنامه 
پايان نامه اش را من نوشتم و او كارگرداني كرد. 
بعد از آن هم كار هاي مش��ترك زي��ادي انجام 
داديم و فیلم كوتاه ساختیم. تقريباً هر وقت طرح 
فیلمنامه اي را مي نويسم به شفاه نشان مي دهم. 
وقتي فیلمنامه بیست و يك روز بعد را ديد خیلي 
خوش��ش آمد و گفت حتما بنويسیدش كه كار 
كنیم. من و احس��ان ثقفي هم در باشگاه فیلم 

سوره فیلمنامه را نوشتیم. 
طبق آمار جش�نواره فجر، »بيس�ت 
و ي�ك روز بعد« با اس�تقبال مردمي 
روب�ه رو ش�د، ول�ي در جواي�ز هيچ 

جايگاهي نداش�ت، چطور شد كه با 
اين حد از بي توجهي روبه رو شديد؟

خودم هنوز نمي دانم چه اتفاقي افتاد، چون اگر 
فقط مسئله شخص من بود، مي گفتم دشمني 
شخصي داشته اند ولي مي بینیم كه اين موضوع 
درباره فیلمسازان هم نسل من هم اتفاق افتاده و 
با بي مهري جشنواره روبه رو شده اند. شايد يكي 
از دلايل آن هم اين اس��ت كه داورها مجبورند 
طي مدت كوتاهي تعداد زي��ادي فیلم ببینند، 
مثلًا 35 فیلم را تماش��ا كنند، قض��اوت كنند و 
بعد از بین آنها براي چندين رشته نامزد جايزه 
انتخاب كنند. به نظرم ساختار اين جشنواره ايراد 
دارد. داورها ايرادي ندارند اما ساختار داوري بايد 

عوض شود. 
اين بي توجه�ي باعث دلس�ردي از 

ساخت فيلم بلند نشد؟
 نمي گويم جشنواره فیلم فجر جشنواره مهمي 
نیست و بايد به آن بي اعتنايي كرد، ولي بعد از 
تجربه اي كه به دست آورده ام مي گويم جشنواره 
فجر ملاكي براي مهم بودن يك فیلم نیس��ت. 
متأسفانه خیلي از ما سرنوش��ت يك فیلم را با 
جشنواره فجر گره  زده ايم يعني اگر جايزه گرفت 
موفق است و اگر نگرفت شكس��ت خورده، در 
صورتي كه فیلم خوب بالاخره ديده مي ش��ود 
و مردم با آن ارتباط برقرار مي كنند. فیلم مهم 
فیلمي است كه مردم آن را دوست داشته باشند 
و بلد باش��د چطور موضوعي را ك��ه براي مردم 
مسئله ش��ده است  به تصوير بكش��د. مي توانم 
بگويم امروز ديگر ارزش فجر براي من مثل قبل 
نیست و آن جايگاهي كه در ذهنم برايش قائل 

بودم ديگر وجود ندارد. 
فيل�م داراي قهرمان اس�ت، چطور 
در س�ينماي امروز ايران ك�ه تقريباً 
قهرم�ان از آن حذف ش�ده، س�راغ 
ساخت فيلمي قهرمان محور رفتيد؟

 بايد يك آسیب شناسي از سینماي ايران شود. 
ما با موجي از فیلم ها روبه رو هستیم كه داراي 
كاراكتر هاي منفعل هستند كه در يك فضاي 
بسته گرفتار ش��ده اند و اين فضاي بسته شكل 
گرفته، مانع از انجام هر كاري مي ش��ود. شايد 
اولین فیلم هايي از اين جنس كه حدود ۱۰ سال 
پیش ساخته ش��د، فیلم هاي خوبي بودند ولي 
بعد از آن كساني سراغ ساخت اين نوع فیلم ها 
رفتند كه تخص��ص اش را نداش��تند و همین 
باعث ش��د ما گرفتار تولید فزاين��ده فیلم هاي 

منفعل شديم. 

منظورتان اين است كه از دوره اي به 
بعد همه مي خواستند اداي فيلمسازي 

اصغر فرهادي را در بياورند؟
 خود اصغر فرهادي همه فیلم هايش اورجینال 
است، ولي بقیه مي خواهند اداي اصغر فرهادي 
را دربیاورند. كارگردان هايي داريم كه به جاي 
اينكه تلاش كنند مثل خودشان فیلم بسازند، 
مي خواهند كاري كنند كه فیلم ش��ان ش��بیه 
كارهاي فرهادي باشد، آن هم به صورت كاملًا 
ناشیانه كه در نهايت ش��ده فیلم ساخته اند كه 
»فیك« اصغر فرهادي هم نیست. اينها هستند 
كه فضا را خ��راب كرده اند، وضعیتي ش��ده كه 
فیلم ها همگ��ي داراي كاراكتر هايي هس��تند 
كه نمي توانند شرايط را تغییر دهند، به شدت 
منفعلند و فضاي بس��ته اي آنها را احاطه كرده 
است. در اين ش��رايط هیچ وقت قهرمان شكل 
نمي گیرد. قهرمان كسي است كه وضعیتي را كه 
در آن قرار گرفته  تغییر مي دهد و فراتر مي رود. 
به نظرم ذات انس��ان اين گونه اس��ت و طوري 
آفريده ش��ده كه بتواند راهي براي برون رفت از 
مشكلات داشته باشد. من دوست دارم فیلمي 
بسازم كه نشان دهد آدمي مي تواند مشكلات را 

شكست دهد. 
قهرمان فيل�م نوجوان اس�ت، آيا از 
ابتدا به كاراكتر قهرمان نوجوان فكر 

مي كرديد؟ 
انتخاب قهرم��ان نوجوان خیل��ي آگاهانه نبود. 
من يك دهه اس��ت كه داس��تان مي نويس��م و 
منتش��ر مي كنم. ش��ايد از میان داس��تان هايم 
7۰-8۰ درصد آنها داستان هاي اجتماعي است 
كه قهرمان نوجوان دارد. احتمال مي دهم اين به 
خاطر علاقه اي است كه به رمان مشهور »ناتور 
دشت« نوش��ته س��لینجر، دارم. اين رمان ياد 
مي دهد كه مي شود مسائل جدي اجتماعي را از 
منظر يك نوجوان نمايش داد. اصولاً سن نوجواني 
به خودي خود رمانتیك اس��ت؛ سني كه در آن 
ش��خص از دوران كودكي خارج شده ولي هنوز 
بزرگسال به شمار نمي آيد. در فیلم هم مي بینیم 
كه قهرمان ما »مرتض��ي« در طول فیلم بزرگ 
مي شود و هر چه بیشتر از سن كودكي به سمت 
بزرگسالي مي رود آن زماني كه تصمیم مي گیرد 
براي عشقش به مادرش از خواسته هاي خودش 
بگذرد يا آن زمان كه براي كمك به خانواده اش 
قمار مي كند و چوب قمار كردن را مي خورد. همه 

اينها نشانه هاي بزرگ تر شدن وي است. 
از امروز»بيس�ت و ي�ك روز بع�د« 
به س�ينما ها مي آيد، اگ�ر بخواهيد 
ديگران را تش�ويق به دي�دن فيلم 

بكنيد، چه دليلي مي آوريد؟
به نظرم در فیلم يك حال خوب وجود دارد كه 
هر كس آن را ببیند دوست دارد به ديگران هم 
توصیه كند آن را ببینند. خ��ودم نمي دانم آن 
حال خوب از كجا آمده شايد تركیبي از دلايل 
مختلف باش��د. اما مي توانم بگوي��م برويم بعد 
از مدت ها فیلمي را ببینی��م كه يك قهرمان را 
به س��ینما آورده است. كس��ي كه براي عشق 
بزرگ خ��ودش مي جنگد، ثاب��ت مي كند كه 
انسان مي تواند شكست ناپذير باشد، شخصیتي 
قدرتمند دارد كه براي رسیدن به خواسته هايش 
تلاش مي كند و در نهايت اين حمیت را دارد كه 

در جنگ پیروز شود.

 اطاعيه روابط عمومي دادستاني كل كشور
درباره كنسرت شهرام ناظري در قوچان 
مكان برگزاري برنامه از ايمني لازم 

برخوردار نبود 
دلي�ل  اطاعي�ه ای  در  كش�ور  كل  دادس�تانی 
برگ�زار نش�دن كنس�رت ش�هرام ناظ�ری را ايم�ن 
ك�رد.  عن�وان  كنس�رت  برگ�زاری  مح�ل  نب�ودن 
به گزارش »جوان« به نق��ل از خبرگزاري میزان، نظر به برگزار 
نشدن كنسرت جناب آقاي شهرام ناظري در شهرستان قوچان 
و فضاس��ازي هاي انجام ش��ده و به منظور تنوير افكار عمومي 
روابط عمومي دادستاني كل كش��ور اطلاعیه اي در اين زمینه 

صادر كرد. 
دادستان محترم قوچان پس از دريافت گزارشي مبني بر ناايمن 
بودن محل پیش بیني شده، ضمن معاينه محل، دستور بررسي 
صادر كرد كه نتیجه اين بررسي ناايمن بودن محل برگزاري را 
تأيید مي نمايد. بنابراين مراتب را به دس��ت اندركاران برگزاري 
مراسم اعلام و درخواست تعیین محل مناسب ديگري مي شود 

كه از سوي متولیان امر مورد توجه واقع نمي گردد. 
متعاقباً دادس��تان شهرس��تان با دعوت از كارشناسان رسمي 
دادگستري موضوع ايمني محل برگزاري مراسم را مورد بررسي 
مجدد قرار مي دهد كه هیئت كارشناسي به اتفاق و طي 7 بند، 
محل پیش بیني ش��ده را فاقد معیار هاي لازم ب��راي برگزاري 

چنین مراسمي اعلام مي نمايند. 
در نهايت با توجه به موارد پیش گفته و نظريه كارشناسان و به 
منظور پیشگیري از خطرات تهديدكننده جان و مال شهروندان 
كه از جمله وظايف دادستان بوده اس��ت، دستور جلوگیري از 
برگزاري مراسم در آن محل و اجراي آن در محل مناسب ديگري 
صادر مي ش��ود كه تصمیمي منطبق با قانون و ش��رح وظايف 

سازماني محسوب مي گردد.

    خبر

برویم فیلمی ببینیم که قهرمان دارد
كارگردان»بيست و يك روز بعد« در گفت وگو با»جوان«:

 برخي مي خواهند مدل تقلبي كارگردان هاي مشهور باشند 

هشدار علي سرتيپي
 فروش فيلم ها در نيمه دوم سال
در وضعيت قرمز قرار مي گيرد!

علي سرتیپي، رئیس كانون پخش كنندگان فیلم هاي سینمايي 
روز گذش��ته اعلام كرد كه در شش ماه دوم س��ال، فیلم هاي 
سینمايي پتانسیل بالايي براي فروش ندارند و به همین دلیل 
در ماه هاي آينده فروش فیلم هاي سینمايي در وضعیت قرمز 
قرار مي گیرد. سرتیپي در حالي اين صحبت ها را مطرح كرده كه 
شركت »فیلمیران« با وجود در اختیار داشتن پخش فیلم هاي 
با قابلیت فروش بالا، دو فیلم »نهنگ عنبر ۲: سلكشن رؤيا« و 

»ساعت پنج عصر« را در نیمه اول سال اكران كرده است. 
سرتیپي درباره فیلم هاي باقي مانده براي شش ماه دوم سال و 
ماه هاي پیش رو به فارس گفته است: »متأسفانه بايد اعلام كنم 
شش ماه دوم سال وضعیت سینماي ايران به لحاظ فروش اصلًا 
قابل مقايسه با وضعیت فروش در شش ماه اول سال نیست زيرا 
فیلم هايي كه براي شش ماه دوم سال باقي مانده توان و پتانسیل 
لازم را براي جذب مخاطب به سالن هاي سینما نخواهند داشت. 
متأسفانه من به عنوان رئیس كانون پخش كنندگان سینماي 
ايران وضعیت قرمز را براي س��ینماي ايران به لحاظ فروش در 

شش ماه دوم سال اعلام مي كنم.«
او همچنین درب��اره عدم مديريت اكران فیلم هاي س��ینمايي 
در امسال گفت: »در جش��نواره فیلم فجر شاهد آثار اجتماعي 
زيادي بوديم كه برآورد يك سال كار و تلاش سینماگران در اين 
عرصه بود اما متأسفانه بايد گفت اين آثار به دلیل نزديك بودن 
به شرايط جامعه و پررنگ بودن رئالیزم در سینماي اجتماعي 
توان جذب مخاطب گسترده را ندارد. متأسفانه هیچ نهادي هم 
وجود ندارد كه براي اكران فیلم ها به درستي برنامه ريزي كند و 
پیشنهاد مناسب به تهیه كنندگان بدهد تا در طول سال شاهد 
رونق سینماها باشیم. با شرايط فعلي تمام تخم مرغ ها را در سبد 
شش ماه اول سال قرار داديم و شش ماه دوم سال نمي توانیم با 

فیلم هاي موجود مخاطب را به درستي جذب كنیم.«
رئیس كانون پخش كنندگان س��ینماي اي��ران درباره اكران 
فیلم هاي سینمايي در ماه هاي پیش رو گفت: »سال گذشته 
در ش��هريورماه فیلم »فروش��نده« در گروه آزاد اكران شد و 
توانست به سینماها رونق ببخشد، فیلم »سلام بمبئي« هم 
اكران خوبي براي ش��ش ماه دوم س��ال رقم زد اما امسال در 
ماه هاي پیش رو فیلمي نداريم كه بتواند به س��ینماها رونق 
دهد و اكثر آث��ار با مضامین نزديك به ه��م رونق چنداني به 
سینماها نخواهد داد و ما نمي توانیم پیش بیني خوبي از اكران 

و رونق در سالن ها داشته باشیم.«
تهیه كننده »دراك��ولا« در پايان تأكید كرد: »سیاس��تگذاري 
مناسبي بايد در حوزه اكران و تولید صورت گیرد تا بتوانیم شاهد 
رونق سینماها باشیم امسال نس��بت به سال گذشته با كاهش 
مخاطب روبه رو بوديم كه اگر چند فیلم با مضمون كمدي اكران 
نمي شد، احتمالاً با كاهش مخاطب چشمگیرتري نسبت به سال 

گذشته روبه رو مي شديم.«

حكمت 67

 لَا تسَْ�تَحِ مِنْ إعِْطَ�اءِ القَْلِيلِ، فَإِنَّ 

الحِْرْمَانَ أقََلُّ مِنْهُ.

از بخش��ش كم حیا مكن، زيرا محروم 

كردن، از آن هم كمتر است.

    دریچه

استقبال عرب زبان ها از نسخه عربي »كيميا«
صداپيش�ه س�وري نق�ش »ف�رخ« در دوبل�ه عرب�ي  آي فيل�م ب�ر س�ريال 
»كيميا« گف�ت: ش�خصيت واقعي ام به ش�خصيت فرخ بس�يار نزديك اس�ت. 
»مأمون الرفاعي«، بازيگر و صداپیشه سوري نقش »فرخ« )با بازي حسن پورشیرازي( 
گفت: دلیل اين احساس نزديكي اين است كه من هم سرزمین، میهن و فرزندان خود 
را مثل شخصیت »فرخ« دوست دارم و در حال حاضر كه كشور من درگیر جنگ شده 

است، با اين شخصیت رابطه احساسي نزديكي پیدا كرده ام. 
»الرفاعي« از صداپیشگان سريال كیمیا و هنرمند اهل سوريه، همچنین استقبال فراوان 
مخاطبان عرب زبان از اين سريال را كم نظیر خواند. اين دوبلور شاخص جهان عرب با 
تحسین مقوله هاي تولید، بازيگري، نورپردازي، صدا، مراحل فني و جلوه هاي ويژه در 
فیلم هاي سینمايي و سريال هاي ايراني، به تمجید از موفقیت هاي بین المللي سینماي 
ايران پرداخت. الرفاعي از عملكرد درخشان هنرمندان ايراني در صحنه هاي بین المللي 
و به دست آوردن جوايز مهم و موفقیت فیلم هاي ايراني در جشنواره هاي جهاني ابراز 
شگفتي كرد. وي با اشاره به ايده ها و طرح موضوعات مهم در سريال ها و فیلم هاي ايراني 

به ويژه سريال »كیمیا«، آن را رمز موفقیت فیلم ها و باعث جذب بیننده دانست. 
مأمون الرفاعي متولد دمشق و فارغ التحصیل دانشسراي عالي هنرهاي نمايشي و عضو 
سنديكاي هنرمندان سوريه گفت: برخلاف كارهاي سینمايي و تلويزيوني ساير كشورها 
كه به ارزش ها و اصول مذهبي و ديني بینندگان خود احت��رام نمي گذارند، فیلم ها و 
س��ريال هاي ايراني اين موضوع را مد نظر قرار مي دهند و ب��راي بیننده خود احترام 
قائل اند. آي فیلم كه با شعار »شبكه نمايش براي خانواده«، از سه كانال فارسي، عربي 
و انگلیسي زبان و با سه جدول پخش متفاوت، به پخش فیلم و سريال هاي ايراني براي 
مخاطبان متنوع خود مي پردازد، با انتخاب سريال »كیمیا« به عنوان سريال شاخص 
خود در ماه رمضان سال جاري، به موفقیت بالايي در جذب مخاطبان عرب زبان خود 

در كشورهاي مختلف دست يافت.

    خبر

 فرهنگ غربي نمي تواند ما را به مقصد برساند و تنها داروي 
شفابخش اين جامعه بازگشت به فرهنگ اهل بيت )ع( است. 
مراسم اختتامیه هفتمین دوره جش��نواره كتابخواني رضوي روز 
گذش��ته با حضور س��یدرضا صالحي امیري وزير فرهنگ و ارشاد 
اسلامي و علیرضا مختارپور دبیر كل نهاد كتابخانه هاي عمومي كشور 
در سالن كوثر برگزار شد. صالحي امیري در اين مراسم گفت: همه 
نهادها و دستگاه هاي برگزاركننده جشنواره كتابخواني رضوي يك 
انگیزه و هدف را دنبال مي كنند و آن انگیزه اين است كه راه جامعه 
خسته و پرچالش امروز بازگشت به فرهنگ رضوي است. وي افزود: 
بیش از هر زمان ديگر در اين جامعه ما نیازمند احیاي مفهوم كرامت، 
كريم و كريمان هستیم. آن عزيزي كه در نهضت سوادآموزي سواد 
مي آموزد يا فردي كه در مس��جد اش��اعه فرهنگ علوي و رضوي 
مي كند يا در كتابخانه تلاش مي كند فرهنگ اهل بیت را گسترش 
دهد، عمل كريمانه انجام مي دهد. در اعلاي سطح عمل كريمانه هم 

آن شهیدي قرار دارد كه جان را اهدا مي كند. 
وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي گفت: مفهوم كرامت بايد به يك 
عمل اجتماعي در جامعه تبديل شود. دهه كرامت زمان بازنشر 
مفهوم كرامت در جامعه است، اما جامعه كريم چه ويژگي هايي 
دارد؟ اين كاري است كه شما بايد به آن بپردازيد. نكته بعدي 
درباره دهه كرامت اين اس��ت كه از خورش��ید تابناكي به نام 
حضرت ثامن  الحجج)ع( نام ببريم. همه مس��لمانان مي توانند 
از اين خورشید نور بگیرند؛ از اين جهت تلاش داريم در مسیر 

تابش نور اين خورشید قرار بگیريم. 
صالحي امیري ادامه داد: انساني كه در شعاع اين نور قرار مي گیرد 
داراي اخلاق كريمه خواهد ش��د. جامعه اي كه انبوه چالش هاي 

اخلاقي در آن بیداد مي كند، قطعاً از فرهنگ رضوي فاصله گرفته 
اس��ت. اگر فرهنگ رضوي در جامعه پیاده ش��ود، زيستن براي 
همگان راحت خواهد شد. نش��اط در فرهنگ رضوي يعني توجه 
به ديگران و كاهش فقر و فس��اد و تبعیض. نكته بعدي فهم لازم 
از گفتمان رضوي در سبك زندگي ماس��ت. اگر بتوانیم به عنوان 
متولیان فرهنگ سبك زندگي رضوي را در جامعه نهادينه كنیم، 
خواهیم ديد كه زندگي واقعي اس��لامي چگونه است. زيست در 

فرهنگ رضوي يعني زندگي در مدينه فاضله. 
رئیس هیئت امن��اي نهاد كتابخانه هاي عمومي كش��ور در ادامه 
س��خنانش گفت: مطمئن باشید و مطمئن باش��ند كه فرهنگ 
غربي نمي تواند ما را به مقصد برس��اند. بايد باور داشته باشیم كه 
تنها داروي ش��فابخش اين جامعه، بازگشت به فرهنگ اهل بیت 
است و در اين سرزمین تنها راه رسیدن به قله هاي معرفت، مسیر 
ثامن الحجج)ع( است، اما ما با داشتن اين ظرفیت بزرگ احساس 
سرگشتگي و گم گشتگي مي كنیم. خورشید همیشه مي تابد، اين 

ما هستیم كه بايد اراده كنیم زير انوارش قرار بگیريم.

وزير ارشاد: فرهنگ غرب ما را به مقصد نمي رساند

   جواد محرمي
بزرگ ترين اجتماع ديني جهان 
قرار اس�ت زي�ر ذره بي�ن نگاه 
تيزبين هنرمندان عاش�ورايي 
ق�رار بگي�رد. فيل�م، عك�س، 
مس�تند، پويانمايي و نماهنگ 
جزو رش�ته هاي جش�نواره اي 
است كه قرار اس�ت ثبت تجمع 

ميليوني عشاق حسيني در اربعين را تجميع و عرضه كند. 
بر همین اساس نشست رسانه اي نخستین جشنواره اي كه 
برگزار كنندگانش آن را بین المللي مي نامند با نام »مسیر 
عشق« روز گذشته برگزار شد. سید احمد میرعلايي در اين 
نشست درباره ويژگي ها و اهداف جشنواره »مسیرعشق« 
به اين نكته اش��اره كرد كه: در مسیر راهپیمايي جشنواره 
به اين نتیجه  رسیديم كه حماس��ه بزرگ جهاني اربعین 
حسیني در حبس خبري مغرضانه رسانه هاي جهان قرار 
دارد. بنابراين تصمیم گرفتیم با مشاركت سینماگران به 
جش��نواره و اتفاقي هنري درباره اين حركت بینديشیم. 
رسم راهپیمايي اربعین عشق و صمیمیت است. اربعین و 
واقعه كربلا مي تواند ريش��ه مباني گم شده و پاسخ برخي 

از ابهامات امروز ما باشد. 
اين سینماگر همچنین خاطرنش��ان كرد: بخش محتوايي و 
 رسیدن به سینماي حسیني نه در  شعار كه در شعور مهم ترين  
هدف اين جشنواره است كه به راحتي قابل دستیابي نیست. 
به حمايت بزرگان براي رسیدن به اين گفتمان  نیاز  داريم. بايد 
اشكالات فیلم هايي درباره امام حسین)ع( را  برطرف كنیم نه 
اينكه انگیزه او را خاموش كنیم. سعي مي كنیم جشنواره كاملًا 
استاندارد برگزار ش��ود. به اجبار جايزه ندهیم و هنرمندان را 

درست براي فیلمسازي در  اين حوزه تشويق كنیم. 
میرعلايي از میزباني آس��تان قدس براي برگزاري بخشي از 
جشنواره خبر داد و  نذر  فرهنگي را عامل مهم و تأثیرگذاري در 

برگزاري هرچه بهتر  اين رويداد دانست. 
يزدان عش��یري مدير روابط عمومي اين جشنواره نیز در اين 
نشست با بیان اينكه اين جشنواره با محوريت راهپیمايي اربعین 
برگزار مي شود، گفت: با توجه به اينكه در دهه كرامت قرار داريم 
و در آس��تانه میلاد هش��تمین اختر تابن��اك امامت و ولايت 
امیدواريم اين جشنواره در پرتو عنايت معصومین)ع( به بهترين 
شكل برگزار شود. اين جشنواره حركت منحصر به فردي است 
و به آن از زاويه ديگري بايد نگاه كرد چون همه با آن احساس 
همذات پنداري مي كنند. نفس برگزاري اين جشنواره، مسیر 

عشق، و شیدايي آن به هیچ عنوان 
با جشنواره هاي ديگر قابل مقايسه 
نیست. جشنواره هاي ديگر بیشتر 
با دغدغه ها و ابع��اد مختلف برگزار 
مي شود ولي حس اين جشنواره از 
طفولیت تا جواني و پیري در همه 
ما وجود دارد، به تعبیر رسانه هاي 
معاند و مغرض بزرگ ترين اجتماع 

عظیم انساني را در اين رويداد شاهد هستیم. 
همچنین حجت الاسلام و المس��لمین گنابادي نژاد با تبريك 
اين ايام مبارك گفت: من س��لام همه خادمان امام رضا)ع( را 
امروز به شما ابلاغ مي كنم، با يك همت ولايي ما امروز شاهد 
بزرگ ترين رويداد مذهبي در تاريخ تشیع هستیم كه جامعه 
هنري هم در اين رويداد عظی��م همدلي خود را ابراز مي كند. 
در ادامه مراس��م، س��عید الهي، مدير اجرايي اي��ن رويداد از 
اختصاص دو هديه ارزشمند كه از آستان قدس رضوي و حرم 
امام رضا)ع( و بارگاه امام حسین )ع( رسیده بود خبر داد و اين 
پرچم ها كه با پخش آهنگ زيباي مداحي در جلس��ه همراه 
شده بود به دبیر جشنواره اهدا ش��د. سعید الهي از آغاز به كار 
www. masireeshgh. com سايت جشنواره به نشاني
خبر داد و گفت: بخش هاي رقابتي جشنواره شامل فیلم هاي 
سینمايي، مجموعه هاي تلويزيوني، داستاني بلند، نیمه بلند 
وكوتاه، مستند بلند، نیمه بلند و كوتاه، نماهنگ، پويانمايي، 
فیلمنامه ) كوتاه و طرح فیلمنامه بلند ( وعكس ) حرفه اي و 
مردمي(مي شود. همه اين آثار نیز از طريق تكمیل فرم ثبت نام 
در سايت جش��نواره به صورت حضوري يا از طريق پست از 

هنرمندان دريافت خواهند شد. 
همچنین موضوعات در دو بخش معرفي راهپیمايي اربعین 
و راهپیمايي حرم امام رضا)ع( به مناس��بت ش��هادت آن 
حضرت و با هدف معرف��ي فرهنگ عاش��ورايي و فرهنگ 
رضوي برگزار مي شود. ۱5 شهريورماه مهلت ارسال آثار به 
دبیرخانه جشنواره واقع در خیابان انقلاب است. اختتامیه 
اين جشنواره نیز 5 آبان ماه امسال در كربلا برگزار مي شود. 
اين براي اولین بار است كه اختتامیه يك رويداد سینمايي 

را در كشوري ديگر برگزار مي كنیم. 
آثار پذيرفته ش��ده نیز در تاريخ ۲9 ش��هريور ماه معرفي 
مي شوند. افتتاحیه رويداد يكم آبان ماه در مشهد و نمايش 
آثار در بازه زماني يكم تا پنجم آبان ماه صورت مي گیرد. 
حس��ین حريري از جانبازان و مدافع��ان حرم نیز مهمان 

ويژه اين جلسه بود.

نخستين جشنواره فيلم و عكس اربعين برگزار مي شود

بزرگ ترين اجتماع مذهبي جهان زير ذره بين هنرمندان


